

## حقوق الأشخاص ذوي الإعاقة وفقاً للنظام السعودي

هدفت هذه الدراسة إلى تحقيق عدة أهداف، أهمها: بيان الأساس الشرعي والقانوني لحماية حقوق الأشخاص ذوي الإعاقة في النظام السعودي، من خلال التعريف بهم، ومعرفة ما يتمتعون به من حقوق ومميزات، وكذلك إبراز مدى اهتمام الشريعة الإسلامية والنظام السعودي بالأشخاص ذوي الإعاقة، إضافة إلى معرفة الأنظمة واللوائح والتعليمات المتعلقة بهم.

ولتحقيق أهداف البحث، استخدم الباحث المنهج الوصفي في معرض بيان حقوق الأشخاص ذوي الإعاقة في الشريعة الإسلامية والنظام السعودي والنظام الدولي، كما تم استخدام المنهج المقارن بين النظام السعودي ومدرسة الفقه الإسلامي. وقد انحصرت نطاق الدراسة في الشريعة الإسلامية والأنظمة القانونية المطبقة في المملكة وبعض المواثيق الدولية ذات الصلة بحقوق الأشخاص ذوي الإعاقة.

وتوصلت الدراسة إلى عدة نتائج أهمها: أن العذر أو الإعاقة في الشريعة الإسلامية عبارة عن حالة أو وصف عارض يعتري المكلف، ويستدعي تخفيف الحكم الشرعي أو إسقاطه أو إبداله من غير إثم، وقد راعى القانون في المملكة وضع منظومة متكاملة لرعاية حقوق الأشخاص ذوي الإعاقة في كافة المجالات الصحية والثقافية والسياسية وكافة المجالات الأخرى، وقد شرع الإسلام أحكاماً شرعية بديلة في حالة عدم قدرة المكلف على القيام بالأحكام الأصلية مثل التيمم في حالة تعذر الغسل أو الوضوء. كما شرع الإسلام أحكاماً شرعية خاصة عرفت بالرخص الشرعية.

وفي ضوء نتائج الدراسة قُدمت عدة توصيات أهمها: ضرورة وضع آليات لحصول الأشخاص ذوي الإعاقة على فرصة التأهيل التكنولوجي للتعليم والتدريب، واختيار الكفاءات منهم للعمل في مجالات البحث العلمي والتقني لتقديم دراسات وأبحاث تخصصية في مجال تحدي هذه الإعاقات مهما كانت. مع أهمية توعية المجتمع بحقوق الأشخاص ذوي الإعاقة، والتي تحفظ لهم إنسانيتهم وكرامتهم، وحث الجهات الحكومية ذات العلاقة باشتراك أفراد من ذوي الإعاقة في المؤتمرات واللجان الدولية الراعية لحقوقهم.

## **THE RIGHTS OF DISABLED INDIVIDUALS ACCORDING TO THE SAUDI SYSTEM**

**The objective of this study is to achieve several objectives, the most important of which are to demonstrate the legal and legal basis for protecting the rights of persons with disabilities in the Saudi system, by publicizing them, knowing their rights and advantages, as well as highlighting the interest of Islamic law and the Saudi regime in persons with disabilities, as well as knowledge of regulations and .instructions relating to them**

**In order to achieve the objectives of the research, the researcher used the descriptive curriculum in the exhibition of the rights of persons with disabilities in the Islamic sharia, the Saudi regime and the international system. The comparative curriculum was also used between the Saudi regime and the School of Islamic Jurisprudence. The scope of the study has been limited to Islamic sharia law, legal regulations applicable in the Kingdom and some international .instruments relating to the rights of persons with disabilities**

**The study found several conclusions, the most important of which being that excuse or disability in Islamic law is a case or an accidental description of the cost. and calls for the commutation, omission or replacement of the lawful sentence without wrongfulness, The Kingdom's law has taken into account the development of an integrated system for the care of the rights of persons with disabilities in all health, cultural, political and all other fields. and Islam has initiated alternative legitimate provisions in the event of a person's inability to perform the original provisions such as timing in the event that it is not possible to wash or light. Islam . "has also initiated special legal provisions known as "legitimate permits**

**In the light of the results of the study, several recommendations were made, the most important of which being the need to establish mechanisms for persons with disabilities to have access to technological rehabilitation for education and training, and to select competencies from them to work in the fields of scientific and technical research to provide specialized studies and research on the challenge of such disabilities, whatever they may be. While it was important to raise society's awareness of the rights of persons with disabilities, which preserved their humanity and dignity, he urged the relevant government agencies to involve individuals with disabilities in international conferences and committees that .sponsored their rights**